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Ködösítésre panaszkodnak
Kérdések és kifogások a vízáremelés kapcsán

SIMON VIRÁG

M aros megyében és Székely-
keresztúron az Aquaserv 
regionális vízszolgáltató 

biztosítja az ivóvizet és a csatorna-
szolgáltatást. A szolgáltató idén jú-
niusban kérte a marosvásárhelyi ta-
nácsosoktól, hogy szavazzák meg az 
áremelést, akkor arról volt szó, hogy 
már szeptembertől. De ez csak no-
vember elsejétől történt meg.

Nem tudták, miről szavaznak?

Az ivóvíz- és szennyvízszolgáltatás 
drágításának kérdése a novemberi 
soros marosvásárhelyi tanácsülésen 
került napirendre, amikor az önkor-
mányzati képviselőknek sürgősségi 
napirendi pontként meg kellett sza-
vazniuk egy ivóvízhálózatra vonat-
kozó fejlesztési stratégiát. A stratégia 
azonban tartalmazta az korábban 
megszavazott áremelést és egy újab-
bat is, ami 2024-től lesz érvényes. 
Claudiu Maior felháborodottan tette 
szóvá, hogy nem ért egyet a drágítás-
sal és nem tartja becsületesnek azt, 
hogy egy 60 oldalas fejlesztési stra-
tégiai anyagba rejtik a drágítást. Vé-
leménye szerint a november elsejétől 
alkalmazott áremelés a vásárhelyiek 
arculcsapását jelenti, nem beszélve 

arról, hogy 2024-től újabb drágítás 
lesz majd. Több tanácsos szóvá tette, 
hogy nem is tudta, hogy az áreme-
lésről kell szavaznia és becsapva érzi 
magát. Kifogásolták, hogy az anyagot 
pár perccel az ülés előtt kapták meg és 
nem tudták átolvasni.

Egységes díjszabás 
megyeszerte

Az Aquaserv igazgatója, Sipos Le-
vente arról számolt be, hogy az idén 
november elsejétől alkalmazott 
áremelést már idén júniusban meg-

szavazták a helyi tanácsosok. Ez 
az áremelés szorosan összefügg a 
Nyárád menti ivóvízrendszer kibő-
vítésére leadott uniós pályázattal 
– az uniós pályázatok egyik felté-
tele, hogy előre meghatározott idő-
szakonként emelni kell a díjakat. 
A díjszabásokat nem övezetenként 
kell meghatározni, hanem az egész 
megyére vonatkozóan.Vagyis a vá-
sárhelyi tanácsosok már nyáron 
elfogadták az áremelést, amit ere-
detileg szeptembertől kellett volna 
alkalmazni, de mivel az uniós pá-
lyázati szerződést csak októberben 

írták alá, a megyeszintű áremelést 
csak november elsejétől alkalmaz-
zák. Ami a napirendbe sürgősségi 
pontként beiktatott  fejlesztési stra-
tégiát illeti, ott egy másik, 2024-től 
alkalmazandó áremelés szerepel, 
ami már a mezőségi ivóvízrendszer 
bővítése miatt kötelező.

Legyen külön díjszabás

Bár az Aquaserv igazgatója el-
mondta, hogy az uniós pályázatok 
miatt kell egységes áremelést al-
kalmazni Maros megyében, az ön-
kormányzati tanácsosok egy része 
ezzel nem értett egyet. Radu Pescar 
szerint a megye különböző részei-
ben végrehajtott bővítésekkel nem 
kellene a marosvásárhelyi fogyasz-
tókat terhelni, fi gyelembe kellene 
venni, hogy kinek milyen tá-
volságról kell elszállítani 
a vizet. Nem értett egyet 
azzal sem, hogy az infl áció 
mértékével emelkedjenek 
az árak, hiszen, mint mond-
ta, a fi zetések, jövedelmek 
sem nőttek, nőnek. Több 
képviselő szerint külön díjsza-
bást kellene alkalmazni. Végül az 
RMDSZ-es képviselők elfogadták a 
fejlesztési stratégiát, aminek része 
volt a 2024-es évtől alkalmazandó, 
14 százalékos áremelés is. Novem-
ber elsejétől Maros megyében az 
ivóvíz köbmétere 6,29 lej (korábbi 
ár 4,39), a szennyvíz elvezetése és 
tisztítása 5,62 lej (korábbi ár 3,70). 
Hargita megyében október 6-ától a 
Harvíz a következő árakat alkal-
mazza: ivóvízszolgáltatás díja 3,80 
lej/köbméter + áfa 9% = 4,14 lej,  
csatornaszolgáltatás díja 3,41 lej/
köbméter + áfa 9% = 3,72 lej.

Az Aquaserv megyeszerte 
fejleszt és javít

▾  K O R Á B B I  F E L V É T E L :  
     H A Á Z  V I N C E

• Marosvásárhelyen olcsóbbnak kellene lennie az ivóvíz- és szennyvízszolgálta-
tásnak, mint a megye távolabbi részein, és nem kellene a Nyárád mentén és a Mező-
ségen eszközölt rendszerbővítés miatt a vásárhelyieknek fizetniük – hangoztatják a 
közösségi oldalakon egyes vásárhelyi önkormányzati képviselők, akik ködösítésre 
panaszkodnak a novembertől alkalmazott áremelések kapcsán. Holott a novemberi 
tanácsülésen választ kaptak az ezzel kapcsolatos kérdéseikre.

Ismét járnak 
a vonatok
Mától ismét menetrend szerint 
közlekednek a vonatok a Madé-
falva és Csíkszentkirály közötti 
szakaszon, miután befejeződött 
a csíkszeredai vasúti felüljáró 
újjáépítésének azon munkálati 
fázisa, amely megkövetelte 
a vasúti forgalom korlátozá-
sát: a sínpár melletti pillérre 
felerősítették a felső vízszintes 
támaszgerendát – értesített a 
csíkszeredai városháza.

Szünetel 
a vízszolgáltatás
A Harvíz Rt. tájékoztatása 
szerint ma 10–15 óra között a 
vízrendszerre való csatlakozási 
munkálatok miatt nyomás-
csökkenés és átmeneti vagy 
időszakos vízhiány várható 
Csíkszeredában a Mikó és Bérc 
utcákban.

• RÖVIDEN 

B Í R Ó  B L A N K A

Virgil Popescu energiaügyi mi-
niszter szerint a nyilvános-

ságban felröppent hírekkel ellen-
tétben az áramtermelő-fogyasztók 
nem fognak semmiféle adót fizetni 
a napenergia után, az össztűz alá 
került sürgősségi rendelet való-
jában egy olyan uniós irányelv 
átültetése a romániai jogrendbe, 
amely 2026-tól lehetővé teszi egy 
ilyen adó esetleges bevezetését. 
Tegnapi – George Simion AUR-el-
nöknek a minisztérium épületébe 
történt illetéktelen behatolása mi-
att későbbi időpontban megtartott 
– sajtótájékoztatóján a liberális 

tárcavezető elmondta, az ellenzék 
és a kormányzó Szociáldemokrata 
Párt (PSD) által is bírált rendelet az 
uniós megújulóenergia-irányelvet 
ülteti át a romániai jogrendbe. „A 
jogszabály révén a villamosener-
gia-hálózatra csatlakozott terme-
lő-fogyasztók több helyszínen is 
telepíthetnek napelemeket, ugyan-
olyan kompenzációval, és cserél-
gethetik a napelemek helyszíneit 
itt. A helyszínek cseréje korábban 
csak az elosztóhálózatokon belül 
volt lehetséges. A direktíva gya-
korlatba ültetésének elmulasztása 
uniós szankciókat vont volna ma-
ga után” – magyarázta Popescu. A 
miniszter cáfolta a napenergia-adó 
bevezetésére vonatkozó híreszte-
léseket. „Semmiféle adót nem ve-

zetünk be, a prosumerek abszolút 
semmiféle adót nem fognak fizetni 
az elhasznált és a megtermelt ener-
gia után” – szögezte le a liberális 
tárcavezető, akinek tevékenységét 
a szociáldemokraták korábban is 
bírálták, egyebek közt az árplafon 
bevezetése kapcsán. Hozzátette, az 
uniós irányelv 2026-tól bizonyos 
körülmények között valóban lehe-
tővé teszi egy ilyen adó bevezeté-
sét, de az energiaügyi minisztéri-
um soha nem támogatna egy ilyen 
kezdeményezést. 

Bírálat minden irányból

A tárcavezető azt követően szólalt 
meg a témában, hogy egy nappal 
korábban a Mentsétek meg Romá-

niát Szövetség (USR) és a PSD is 
támadta a napenergiára kivetendő 
adó, azaz a villamosenergia-há-
lózatra csatlakozott termelő-fo-
gyasztókra érvényes illeték beve-
zetése miatt. 

A PNL-lel együtt kormányzó 
alakulat tegnap közleményben is 
megerősítette: nem ért egyet a vil-
lamosenergia-hálózatra csatlako-
zott termelő-fogyasztókra 
kivetetett „napfényadó-
val”, mivel „egy ilyen in-
tézkedés elbátortalaníta-
ná a beruházásokat ezen 
a területen, ami ellentétes 
az alternatív villamosener-
gia-források fejlesztésére irányuló 
célkitűzéssel”.

Az Országos Energetikai Szabá-
lyozó Hatóság (ANRE) becslései 
szerint az év végére Romániában 
mintegy 30 ezerre nő a termelő-fo-
gyasztók száma, a jelenlegiek beépí-
tett teljesítménye meghaladja a 85 
megawattórát (MWh).

Cáfolják a napenergia-termelés megadóztatását
• Cáfolta tegnap Virgil Popescu energiaügyi miniszter, hogy adót készül kivetni a kor-
mány a villamosenergia-hálózatra csatlakozott termelő-fogyasztókra. Miközben a téma 
kapcsán politikai csatározás robbant ki a kormánykoalíciós pártok között, az érintettek 
számítanak arra, hogy előbb-utóbb mégis megadóztatják az általuk megtermelt energiát.




